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Food allergy is an immune system reaction that occurs soon after eating a certain food. Even 

a tiny amount of the allergy-causing food can trigger signs and symptoms such as digestive 

problems, hives or swollen airways. In some people, a food allergy can cause severe 

symptoms or even a life-threatening reaction known as anaphylaxis.

Food allergy affects an estimated 6 to 8 percent of children under age 3 and up to 3 percent 

of adults. While there›s no cure, some children outgrow their food allergy as they get older.

It›s easy to confuse a food allergy with a much more common reaction known as food 

intolerance. While bothersome, food intolerance is a less serious condition that does not 

involve the immune system.

Symptoms
For some people, an allergic reaction to a particular food may be uncomfortable but not severe. 

For other people, an allergic food reaction can be frightening and even life-threatening. Food 

allergy symptoms usually develop within a few minutes to two hours after eating the offending 

food.

The most common food allergy signs and symptoms include:

       • Tingling or itching in the mouth

       •  Hives, itching or eczema

       • Swelling of the lips, face, tongue and throat or other parts of the body

       • Wheezing, nasal congestion or trouble breathing

       • Abdominal pain, diarrhea, nausea or vomiting

       • Dizziness, lightheadedness or fainting

Anaphylaxis
In some people, a food allergy can trigger a severe allergic reaction called anaphylaxis. This 

can cause life-threatening signs and symptoms, including:

       • Constriction and tightening of airways

        • A swollen throat or the sensation of a lump in your throat that makes it difficult to breathe

       • Shock with a severe drop in blood pressure

       • Rapid pulse

       • Dizziness, lightheadedness or loss of consciousness

Emergency treatment is critical for anaphylaxis. Untreated, anaphylaxis can cause a coma or 

even death.

Exercise-induced food allergy
Some people have an allergic reaction to a food triggered by exercise. Eating certain foods 
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may cause you to feel itchy and lightheaded soon after you start exercising. In serious cases, an 
exercise-induced food allergy can cause certain reactions such as hives or anaphylaxis.
Not eating for a couple of hours before exercising and avoiding certain foods may help prevent 
this problem.
Pollen-food allergy syndrome
In many people who have hay fever, fresh fruits and vegetables and certain nuts and spices 
can trigger an allergic reaction that causes the mouth to tingle or itch. In some people, pollen-
food allergy syndrome — sometimes called oral allergy syndrome — can cause swelling of the 
throat or even anaphylaxis.
This is an example of cross-reactivity. Proteins in fruits and vegetables cause the reaction 
because they›re similar to those allergy-causing proteins found in certain pollens. For example, 
if you›re allergic to ragweed, you may also react to melons; if you›re allergic to birch pollen, 
you may also react to apples.
Cooking fruits and vegetables can help you avoid this reaction. Most cooked fruits and 
vegetables generally don›t cause cross-reactive oral allergy symptoms.
Common cross-reactivity between pollens and fruits and vegetables:

  If you are allergic to:   Birch pollen     Ragweed pollen	       Grasses            Mugwort pollen

You may also have 

a reaction to:



When to see a doctor
See a doctor or allergist if you have food allergy symptoms shortly after eating. If possible, 

see your doctor when the allergic reaction is occurring. This will help your doctor make a 

diagnosis.

Seek emergency treatment if you develop any signs or symptoms of anaphylaxis, such as:

       • Constriction of airways that makes it difficult to breathe

       • Shock with a severe drop in blood pressure

       • Rapid pulse

       • Dizziness or lightheadedness

Causes
When you have a food allergy, your immune system mistakenly identifies a specific food or a 

substance in food as something harmful. Your immune system triggers cells to release antibodies 

known as immunoglobulin E (IgE) antibodies to neutralize the culprit food or food substance 

(the allergen). The next time you eat even the smallest amount of that food, the IgE antibodies 

sense it and signal your immune system to release a chemical called histamine, as well as other 

chemicals, into your bloodstream.

These chemicals cause a range of allergy signs and symptoms. They are responsible for causing 

allergic responses that include dripping nose, itchy eyes, dry throat, rashes and hives, nausea, 

diarrhea, labored breathing, and even anaphylactic shock.

The majority of food allergies are triggered by certain proteins in:
       • Shellfish, such as shrimp, lobster and crab

       • Peanuts

       • Tree nuts, such as walnuts and pecans

       • Fish

       • Eggs

In children, food allergies are commonly triggered by proteins in:
       • Eggs

       • Milk

       • Peanuts

       • Tree nuts

       • Wheat



Food intolerance and other reactions
There are a number of reactions to food that cause similar symptoms to a food allergy. 

Depending on the type of food intolerance you have, you may be able to eat small amounts 

of problem foods without a reaction. By contrast, if you have a true food allergy, even a tiny 

amount of food may trigger an allergic reaction.

Because a food intolerance may involve some of the same signs and symptoms as a food allergy 

does — such as nausea, vomiting, cramping and diarrhea — people may confuse the two.

One of the tricky aspects of diagnosing food intolerance is that some people are sensitive not to 

the food itself but to a substance or ingredient used in the preparation of the food.

Common conditions that can cause symptoms mistaken for a food allergy include:

       • Absence of an enzyme needed to fully digest a food. You may not have adequate amounts 

of some enzymes needed to digest certain foods. Insufficient quantities of the enzyme lactase, 

for example, reduce your ability to digest lactose, the main sugar in milk products. Lactose 

intolerance can cause bloating, cramping, diarrhea and excess gas.

       • Food poisoning. Sometimes food poisoning can mimic an allergic reaction. Bacteria in 

spoiled tuna and other fish also can make a toxin that triggers harmful reactions.

       • Sensitivity to food additives. Some people have digestive reactions and other symptoms 

after eating certain food additives. For example, sulfites used to preserve dried fruit, canned 

goods and wine can trigger asthma attacks in sensitive people. Other food additives that could 

trigger severe reactions include monosodium glutamate (MSG), artificial sweeteners and food 

colorings.

       • Histamine toxicity. Certain fish, such as tuna or mackerel, that are not refrigerated 

properly and that contain high amounts of bacteria may contain high levels of histamine 

that trigger symptoms similar to those of food allergy. Rather than an allergic reaction, this is 

known as histamine toxicity or scombroid poisoning.

       • Celiac disease. While celiac disease is sometimes referred to as a gluten allergy, it isn›t 

a true food allergy. Like a food allergy, it does involve an immune system response, but it›s a 

unique immune system reaction that›s more complex than a simple food allergy. This chronic 

digestive condition is triggered by eating gluten, a protein found in bread, pasta, cookies, and 

many other foods containing wheat, barley or rye.

If you have celiac disease and eat foods containing gluten, an immune reaction occurs that 

causes damage to the surface of your small intestine, leading to an inability to absorb certain 

nutrients.



Risk factors

Food allergy risk factors include:

       • Family history. You›re at increased risk of food allergies if asthma, eczema, hives or 

          allergies such as hay fever are common in your family.

       • A past food allergy. Children may outgrow a food allergy, but in some cases it returns 

          later in life.

       • Other allergies. If you›re already allergic to one food, you may be at increased risk of    

          becoming allergic to another. Likewise, if you have other types of allergic reactions, 

          such as hay fever or eczema, your risk of having a food allergy is greater.

     •   Age. Food allergies are most common in children, especially toddlers and infants. As  

you grow older, your digestive system matures and your body is less likely to absorb 

food or food components that trigger allergies. Fortunately, children typically outgrow 

allergies to milk, soy, wheat and eggs. Severe allergies and allergies to nuts and shellfish 

are more likely to be lifelong.

     • Asthma. Asthma and food allergy commonly occur together. When they do, both food  

       allergy and asthma symptoms are more likely to be severe.

       Factors that may increase your risk of developing an anaphylactic reaction include:

       • Having a history of asthma

       • Being a teenager or younger

       • Waiting longer to use epinephrine to treat your food allergy symptoms

       • Not having hives or other skin symptoms

Complications

Complications of food allergy can include:

       • Anaphylaxis. This is a life-threatening allergic reaction.

       • Atopic dermatitis (eczema). Food allergy may cause a skin reaction, such as eczema.

       •  Migraines. Histamines, released by your immune system during an allergic reaction, 

          have been shown to trigger migraines in some people.

Preparing for your appointment
Because doctor›s appointments can be brief, and because there›s often a lot of ground to 

cover, it›s a good idea to be well prepared for your appointment. Here›s some information 



to help you get ready for your appointment and what to expect from your doctor.

       •   Write down any symptoms you›ve had, including any that may seem unrelated to the 

          reason for which you scheduled the appointment.

• Write down key personal information, including any major stresses or recent life changes.

• Make a list of all medications, vitamins and supplements that you›re taking.

•  Take a family member or friend along, if possible. Sometimes it can be difficult to 

remember all the information provided to you during an appointment. 

Someone who accompanies you may recall something that you missed or forgot.

•	 Write down questions to ask your doctor.

Your time with your doctor is limited, so preparing a list of questions will help you make 

the most of your time together. List your questions from most important to least important 

in case time runs out. Some basic questions to ask your doctor include:

•	 Is my condition likely caused by a food allergy or another reaction?

•	 What kinds of tests do I need?

•	 Is my condition likely temporary or long lasting?

•	 What types of treatment are available, and which do you recommend?

•	 What are the alternatives to the primary approach that you›re suggesting?

•	 I have these other health conditions. How can I best manage these conditions 

together?

•	 Are there any dietary restrictions that I need to follow?

•	 Should I see a specialist? What will that cost, and will my insurance cover seeing a 

specialist?

•	 Is there a generic alternative to the medicine you›re prescribing me?

•	 Do you have any printed material that I can take home with me? What websites do 

you recommend visiting?

If your child is seeing the doctor for a food allergy, you may also want to ask:

•	 Is my child likely to outgrow his or her allergy?

•	 Are there alternatives to the food or foods that trigger my child›s allergy symptoms?

•	 How can I help keep my child with a food allergy safe at school?

In addition to the questions that you›ve prepared to ask your doctor, don›t hesitate to ask 

questions during your appointment.

What to expect from your doctor
Your doctor is likely to ask you a number of questions. Being ready to answer them may 

save time to go over any points you want to spend more time on. Your doctor may ask:

•	 When did you begin experiencing symptoms?



•	 How severe were your symptoms?

•	 How long did it take symptoms to appear after eating the food you suspect you›re 

allergic to?

•	 Did you take any over-the-counter allergy medications such as antihistamines, and if 

so, did they help?

•	 Does your reaction always seem to be triggered by a certain food?

•	 How much food did you eat before the reaction?

•	 Was the food that caused the reaction cooked or raw?

•	 Do you know how the food was prepared?

•	 What, if anything, seems to improve your symptoms?

•	 What, if anything, appears to worsen your symptoms?

What you can do in the meantime
If you suspect you have a food allergy, avoid exposure to the food altogether until your 

doctor›s appointment. If you do eat the food and have a mild reaction, over-the-counter 

antihistamines may help relieve symptoms. If you have a more severe reaction and any 

signs and symptoms of anaphylaxis, seek emergency help.

Tests and diagnosis
There›s no standard test used to confirm or rule out a food allergy. Your doctor will 

consider a number of things before making a diagnosis. The following may help 

determine if you›re allergic to a food or if your symptoms are caused by something else:

•	 Description of your symptoms. Be prepared to tell your doctor a history of your 

symptoms — which foods, and how much, seem to cause problems — and whether you 

have a family history of food allergies or other allergies.

•	 Physical examination. A careful exam can often identify or exclude other medical 

problems.

•	 Food diary. Your doctor may ask you to keep a food diary of your eating habits, 

symptoms and medications to pinpoint the problem.

•	 Skin test. A skin prick test can determine your reaction to a particular food. In this test, 

a small amount of the suspected food is placed on the skin of your forearm or back. Your 

skin is then pricked with a needle to allow a tiny amount of the substance beneath your 

skin surface.

If you›re allergic to a particular substance being tested, you develop a raised bump or 

reaction. Keep in mind, a positive reaction to this test alone isn›t enough to confirm a 



food allergy.

•	 Elimination diet. You may be asked to eliminate suspect foods for a week or two and 

then add the food items back into your diet one at a time. This process can help link 

symptoms to specific foods. However, this isn›t a foolproof method.

Psychological factors as well as physical factors can come into play. For example, if you 

think you›re sensitive to a food, a response could be triggered that may not be a true 

allergic one. If you›ve had a severe reaction to a food in the past, this method may not 

be safe.

•	 Blood test. A blood test can measure your immune system›s response to particular 

foods by checking the amount of allergy-type antibodies in your bloodstream known as 

immunoglobulin E (IgE) antibodies. For this test, a blood sample taken in your doctor›s 

office is sent to a medical laboratory, where different foods can be tested. However, 

these blood tests aren›t always accurate.

•	 Oral food challenge. During this test, done in the doctor›s office, you›ll be given 

small but increasing amounts of the suspect food. If you don›t have a reaction during this 

test, you may be able to include this food in your diet again.

Treatments and drugs
The only way to avoid an allergic reaction is to avoid the foods that cause signs and 

symptoms. However, despite your best efforts, you may come into contact with a food 

that causes a reaction.

For a minor allergic reaction, over-the-counter or prescribed antihistamines may help 

reduce symptoms. These drugs can be taken after exposure to an allergy-causing food 

to help relieve itching or hives. However, antihistamines can›t treat a severe allergic 

reaction.

For a severe allergic reaction, you may need an emergency injection of epinephrine 

and a trip to the emergency room. Many people with allergies carry an epinephrine 

autoinjector (EpiPen, Twinject, Auvi-Q). This device is a combined syringe and concealed 

needle that injects a single dose of medication when pressed against your thigh.

If your doctor has prescribed an epinephrine autoinjector:

•	 Be sure you know how to use the autoinjector. Also, make sure the people closest 

to you know how to administer the drug — if they›re with you in an anaphylactic 

emergency, they could save your life.



•	 Carry it with you at all times. It may be a good idea to keep an extra autoinjector in 

your car or in your desk at work.

•	 Always be sure to replace epinephrine before its expiration date or it may not work 

properly.

Experimental treatments

While there›s ongoing research to find better treatments to reduce food allergy 

symptoms and prevent allergy attacks, there isn›t any proven treatment that can prevent 

or completely relieve symptoms. Unfortunately, allergy shots (immunotherapy), a series 

of injections used to reduce the effect of other allergies such as hay fever, aren›t effective 

for treating food allergies.

Two treatments being studied are:

•	 Anti-IgE therapy. The medication omalizumab (Xolair) interferes with the body›s 

ability to use IgE. The drug is currently being studied for treatment of allergic asthma 

and food allergies. However, this treatment is still considered experimental, and more 

research needs to be done on the drug›s long-term safety. It has been associated with a 

potential increased risk of anaphylaxis.

•	 Oral immunotherapy. Researchers have been studying the use of oral immunotherapy 

(OIT) as a treatment for food allergy. Small doses of the food you›re allergic to are 

swallowed or placed under your tongue (sublingual). The dose of the allergy-provoking 

food is gradually increased. Initial results look promising, even in people with peanut 

allergy. But more research needs to be done to ensure that this treatment is safe.



ضغطها فـــي فخذك.
إن كان طبيبك قد وصف لك حاقنًا آليًا للإيبينيفرين:

• تأكـــد مـــن معرفتك بطريقة اســـتخدام الحاقـــن الآلي، تأكد كذلـــك أن المقربين منـــك يعرفون كيفية 
إعطـــاء الـــدواء إن كانـــوا بصحبتك خلال حالة إعـــورار طارئة، فيمكنهـــم إنقاذ حياتك.

• اصطحبـــه معـــك طيلـــة الوقـــت. يستحســـن أن تبقي حاقنًـــا آليًا إضافيًـــا في ســـيارتك أو في مكتبك 
في مقـــر عملك.

• تأكد دائمًا من استبدال الإيبينيفرين قبل تاريخ انتهاء صلاحيته وإلا فقد لا يعمل بصورة سليمة.
علاجات تجريبية

بينمـــا توجـــد أبحاث جارية لاكتشـــاف علاجات أفضـــل لتقليل أعراض حساســـية الطعـــام ومنع نوبات 
الحساســـية، فـــا يوجد أي عـــاج موثوق يمكنه منـــع أو إزالة الأعراض نهائيًا. لســـوء الحظ، فإن حقن 
الحساســـية )العـــاج المناعـــي(، وهي سلســـلة من الحقن تســـتخدم لتقليـــل أثر الحساســـيات الأخرى 

كحمـــى القش، ليســـت فعالـــة في علاج حساســـيات الطعام.
هناك علاجين قيد الدراسة وهما:

• العـــاج المضاد للغلوبيوليـــن المناعي »إي«. يعوق الـــدواء أوماليزوماب )زولير( قدرة الجســـم 
علـــى اســـتخدام الغلوبيوليـــن المناعـــي »إي«. يخضع الدواء للدراســـة حاليًا في علاج الربو الحساســـي 
وحساســـيات الطعـــام. ولكـــن هـــذا العقار لا يـــزال يعتبـــر تجريبيًا، ويحتـــاج لإجراء مزيد مـــن الأبحاث 

بخصـــوص الســـامة طويلة الأمـــد للدواء.صاحبه زيـــادة محتملة لخطر الاعـــورار المناعي.
 )OIT( العـــاج المناعـــي الفموي. كان الباحثون يدرســـون اســـتخدام العـــاج المناعي الفمـــوي •
لحساســـية الطعـــام. يجـــري بلـــع كميات صغيـــرة من الطعـــام الـــذي تعاني مـــن الحساســـية تجاهه أو 
توضـــع تحـــت لســـانك )تحت اللســـان(. تـــزداد جرعة الطعـــام المســـتثير للحساســـية تدريجيًـــا. بدت 
النتائـــج الأوليـــة واعدة، حتى في المصابين بحساســـية الفول الســـوداني، ولكن يجـــب القيام بمزيد من 

الأبحـــاث لضمان ســـامة هـــذا العلاج.



• مفكـــرة للطعـــام. قـــد يطلب منـــك طبيبـــك الاحتفاظ بمفكـــرة للطعام تســـجل فيها عـــادات أكلك، 
والأعـــراض والأدوية لتحديد المشـــكلة.

• اختبـــار جلـــدي. يمكـــن لاختبار وخـــز الجلد أن يحـــدد رد فعلك تجاه نـــوع بعينه مـــن الطعام. في 
هـــذا الاختبـــار، توضـــع كميـــة صغيرة مـــن الطعام علـــى جلد ســـاعدك أو ظهرك. يوخز جلـــدك بعدها 

باســـتخدام إبـــرة للســـماح بقدر ضئيـــل من المادة بالوصول لأســـفل ســـطح الجلد.
إن كنـــت مصابًـــا بالحساســـية تجاه مـــادة بعينها قيد الاختبار، فســـتصاب بنتوء مرتفـــع أو رد فعل. ضع 
فـــي اعتبـــارك أن رد الفعـــل الإيجابي لهـــذا الاختبار ليس كافيًا فـــي حد ذاته لتأكيد حساســـية الطعام.
• لحِميـــة الإقصائيـــة. قـــد يطلب منـــك إقصـــاء الأطعمة المشـــتبه فيها لمـــدة أســـبوع أو اثنين ثم 
إضافـــة بنـــود الطعـــام مرة أخـــرى لحِميتك واحـــدًا فواحـــدًا. يمكن لتلـــك العملية أن تســـاعد في ربط 

الأعـــراض بأطعمـــة بعينهـــا. علـــى أية حـــال، فإن هـــذه الطريقة ليســـت خالية مـــن العيوب.

يمكـــن أن يكـــون للعوامـــل النفســـية تأثيرهـــا كالعوامـــل البدنية. على ســـبيل المثال، إن كنـــت تظن أنك 
مصـــاب بالحساســـية تجـــاه أحـــد الأطعمـــة، فيمكـــن أن تســـتثار اســـتجابة قـــد لا تكون فـــي حقيقتها 
اســـتجابة حساســـية. إن كنـــت قـــد أصبت في الماضـــي برد فعل شـــديد تجاه أحد الأطعمـــة، فإن هذه 

الطريقـــة قد لا تكـــون آمنة.

• اختبـــار دم. يمكـــن لأحـــد اختبـــارات الدم قياس اســـتجابة جهـــازك المناعـــي لأطعمـــة بعينها عن 
طريـــق قيـــاس كميـــة الأجســـام المضـــادة لنوع الحساســـية في دورتـــك الدمويـــة والمعروفة بالأجســـام 
المضـــادة للغلوبيوليـــن المناعـــي »إي«. فـــي هـــذا الاختبـــار، يجري ســـحب عينة دم في مكتـــب طبيبك 
لإرســـالها للمختبـــر الطبـــي، حيـــث يمكن اختبار أطعمـــة مختلفة. على أيـــة حال، فإن تلـــك الاختبارات 

للدم ليســـت دقيقـــة دائمًا.
• تحـــدي الطعـــام الفموي. خلال هـــذا الاختبـــار الذي يتم فـــي مكتـــب الطبيب، ســـتعُطى كميات 
صغيـــرة وإن كانـــت متزايـــدة مـــن الطعـــام المشـــتبه فيه. إن لـــم يكن لـــك رد فعل خلال هـــذا الاختبار، 

فقـــد تســـتطيع إدراج هـــذا الطعام فـــي حِميتك مـــرة أخرى.
العلاجات والأدوية

الطريقـــة الوحيـــدة لتفـــادي أحـــد ردود فعـــل الحساســـية هي تفـــادي الأطعمـــة التي تســـبب العلامات 
والأعـــراض. ولكـــن، رغـــم أقصـــى الجهود، فقـــد تتعـــرض لطعام يســـبب رد فعل.

لـــرد الفعل الحساســـي الصغيـــر، فإن مضادات الهســـتامين الموصوفة أو المصروفـــة دون وصفة طبية 
قـــد تســـاعد في تقليل الأعـــراض. يمكن تعاطي هـــذه الأدوية بعد التعرض لطعام مســـبب للحساســـية 
للمســـاعدة فـــي تخفيـــف الحكة أو الشـــري. على أيـــة حال، فإن مضـــادات الهســـتامين لا يمكنها علاج 

رد الفعل الحساســـي الشديد.
لـــرد الفعل الحساســـي الشـــديد، فقد تحتاج حقنة طارئة مـــن الإيبينيفرين ورحلة إلـــى غرفة الطوارئ. 
يحمـــل العديـــد مـــن المصابيـــن بالحساســـيات حاقنًا آليًـــا للإيبينيفرين )إيبـــي بين، توينجيـــت، أوفي-
كيـــو(. هـــذا الجهـــاز عبـــارة عن مزيـــج من محقـــن وإبرة مخفيـــة تحقن جرعـــة واحدة من الـــدواء عند 



بالإضافـــة للأســـئلة التـــي أعددتهـــا لتوجههـــا لطبيبـــك، فـــا تتردد فـــي توجيـــه أســـئلة إضافية خلال 
موعدك.

ما يفترض أن تتوقعه من طبيبك
يرجـــح أن يوجه لك طبيبك عددًا من الأســـئلة. قد يســـعد اســـتعدادك للإجابة عليها فـــي توفير الوقت 
لتنـــاول النقـــاط التـــي ترغب فـــي تخصيص مزيد من الوقت لهـــا. قد يوجه لك طبيبك الأســـئلة التالية:

• متى بدأت إصابتك بالأعراض؟
• إلى أي حد تبلغ شدة أعراضك؟

• كم تبلغ المدة التي استغرقتها الأعراض للظهور بعد تناول الطعام الذي تشتبه في حساسيتك تجاهه؟
• هـــل تتلقـــى أي أدويـــة تصـــرف دون وصفـــات طبية كمضـــادات الهســـتامين، وإن كان ذلـــك صحيحًا، 

فهـــل تفيدك؟
• هل يبدو أن رد فعلك يستثار دائمًا بطعام بعينه؟

• كم كمية الطعام التي تناولتها قبل رد الفعل؟
• هل كان الطعام الذي سبب رد الفعل مطبوخًا أم نيئًا؟

• هل تعرف كيفية إعداد الطعام؟
• ماذا يبدو أنه يحسن أعراضك، إن وُجد؟

• ماذا يبدو أنه يسبب تدهور أعراضك، إن وُجد؟

ما يمكنك القيام به في الوقت الحالي
إن كنـــت تشـــتبه فـــي إصابتك بإحدى حساســـيات الطعـــام، فتفادى التعـــرض للطعام كليـــةً حتى موعد 
طبيبـــك. إن أكلـــت بالفعـــل هذا الطعام وتعرضت لرد فعل بســـيط، فقد تســـاعد مضادات الهســـتامين 
المصروفـــة دون وصفـــة طبيـــة في تخفيف الأعـــراض. إن أصبت برد فعل أكثر شـــدة وأي من علامات 

وأعـــراض الاعورار المناعي، فاطلب الإســـعاف.

الاختبارات والتشخيص
لا يوجد اختبار قياســـي يســـتخدم لتأكيد او اســـتبعاد حساســـية الطعام. ســـينظر طبيبك في عدد من 
الأشـــياء قبل التوصل للتشـــخيص. قد يســـاعد ما يلي في تحديد ما إذا كنت مصابًا بحساســـية طعام 

أو أن أعراضك ســـببها شيء آخر:
•  وصـــف أعراضـــك. كـــن مســـتعدًا وأبلـــغ طبيبـــك بتاريـــخ أعراضـــك   أي الأطعمـــة، وكميتهـــا، بدا 
أنهـــا تســـبب مشـــكلات   ومـــا إذا كان لديـــك تاريـــخ عائلـــي من حساســـيات الطعـــام أو غيـــر ذلك من 

الحساسيات.
• الفحـــص البدنـــي. يمكـــن للفحـــص الدقيـــق غالبًـــا التعـــرف علـــى أي مشـــكلات طبية أخـــرى أو 

اســـتبعادها.



• الالتهاب الجلدي التأتبي )الإكزيمة(. قد تسبب حساسية الطعام رد فعل جلدي، كالإكزيمة.
• الصداعـــات النصفيـــة. تبيـــن أن الهســـتامين، الـــذي يطلقـــه جهـــازك المناعـــي خـــال رد الفعل 

الحساســـي، يســـتثير الصداعـــات النصفيـــة فـــي بعض الأشـــخاص.

الترتيب لموعدك
حيـــث أن مواعيـــد الطبيـــب يمكـــن أن تكـــون موجـــزة، ونظرًا لوجـــود الكثير مـــن المواضيـــع المفترض 
تغطيتها غالبًا، فيستحســـن أن تكون مســـتعدًا جيـــدًا لموعدك. فيما يلي بعض المعلومات لمســـاعدتك 

فـــي الاســـتعداد لموعدك ومـــا يجب توقعه مـــن طبيبك.
• دون أي أعـــراض أصبـــت بهـــا، بما في ذلـــك أي أعراض قد تبـــدو غير ذات صلة بســـبب تحديدك 

للموعد.
• دوّن المعلومـــات الشـــخصية الرئيســـية، بمـــا فـــي ذلك أي توتـــرات كبـــرى أو تغيـــرات حياتية 

. ا مؤخرً
• اجمع قائمة بجميع أدويتك، والفيتامينات أو المكملات التي تتناولها.

• اطلـــب اصطحـــاب أحد أفراد عائلتك أو أصدقائـــك، إن أمكن. قد يكون مـــن الصعب أن تتذكر 
جميـــع المعلومـــات التي تتلقاهـــا خلال موعدك. قد يتذكـــر مرافقك معلومات لم تنتبه لها أو نســـيتها.

• دوّن ما تريد توجيهه من أسئلة لطبيبك.
وقتـــك مـــع طبيبـــك محـــدود، لذلك فـــإن إعـــداد قائمـــة بالأســـئلة مقدمًا سيســـاعدك في الاســـتفادة 
القصـــوى مـــن زيارتـــك. ضع قائمة بأســـئلتك بترتيـــب تنازلي لأهميتها فـــي حالة نفـــاذ الوقت. تتضمن 

بعض الأســـئلة الأساســـية التي يفتـــرض توجيههـــا لطبيبك:
• هل سبب حالتي على الأرجح حساسية للطعام أو رد فعل آخر؟

• ما نوع الاختبارات التي أحتاجها؟
• هل حالتي مؤقتة أم طويلة الأمد على الأرجح؟

• ما هي العلاجات المتاحة؟ وبم توصي؟
• ما هي بدائل المقاربة الأولية التي تقترحها؟

• أعاني من حالات صحية أخرى. كيف أستطيع معالجة تلك الحالات معًا بالصورة المثلى؟
• هل عليّ مقابلة أخصائي؟ كم ستكون تكلفة ذلك، وهل ستغطي شركة تأميني مقابلتي للأخصائي؟

• هل هناك بديل جنيس للدواء الذي تصفه لي؟
• هل لديك كتيبات أو مواد مطبوعة يمكنني اصطحابها معي إلى المنزل؟

    ما المواقع الإلكترونية التي توصي بها؟
إن كان طفلك يقابل طبيبًا بخصوص حساسية الطعام، فقد ترغب في توجيه الأسئلة التالية:

• هل سيتجاوز طفلي حساسيته بتقدم عمره؟
• هل هناك بدائل للطعام أو للأطعمة التي تستثير أعراض الحساسية لدى طفلي؟

• كيف يمكنني المساعدة في الحفاظ على سلامة طفلي من حساسية الطعام في المدرسة؟



• الـــداء البطني. يشـــار إلـــى الداء البطنـــي في بعض الأحيـــان باعتباره حساســـية للغلوتيـــن، ولكنه 
ليـــس حساســـية طعـــام حقيقية. هو يشـــبه حساســـية الطعام فـــي تضمنه لـــرد فعل للجهـــاز المناعي، 
ولكـــن ذلـــك رد فعل فريـــد للجهاز المناعي يكون اكثر تعقيدًا من حساســـية الطعام البســـيطة. تســـتثار 
تلـــك الحالـــة الهضميـــة المزمنة عنـــد أكل الغلوتين، وهـــو البروتين الموجـــود في الخبـــز، والمعكرونة، 

والبســـكويت، والعديـــد مـــن الأطعمة الأخرى التـــي تحتوي على القمح، أو الشـــعير أو الشـــوفان.
إن كنـــت مصابًـــا بالداء البطني وتتناول أطعمة تحتوي على الغلوتين، فســـيحدث رد فعل مناعي يســـبب 

تضـــرر ســـطح امعائك الدقيقة، مما يـــؤدي لعدم القدرة على امتصاص مـــواد غذائية معينة.

عوامل الخطر
تتضمن عوامل خطر حساسية الطعام:

• التاريـــخ العائلي: ســـتكون أكثـــر عرضة لخطر حساســـيات الطعـــام إن كان الربـــو، أو الإكزيمة، أو 
الشـــري أو الحساســـيات كحمى القش شـــائعًا في أســـرتك.

• حساســـية طعـــام ســـابقة. يتجاوز الأطفال حساســـية الطعـــام مع النمـــو، ولكنها تعـــود في بعض 

الحـــالات فـــي وقت لاحق مـــن حياتهم.
• حساســـيات أخرى. إذا كنت حساسًـــا بالفعـــل تجاه أحد الأطعمة، فقد تكـــون أكثر عرضة للإصابة 
بالحساســـية تجـــاه طعـــام آخـــر. كذلـــك، إن كنـــت تصـــاب بأنواع أخـــرى مـــن ردود الفعل الحساســـية، 

كالحمـــى أو الإكزيمـــة، فأنت أكثر عرضـــة للإصابة بحساســـية الطعام.
• العمـــر. حساســـيات الطعـــاام أكثر شـــيوعًا فـــي الأطفـــال، خاصةً الأطفـــال الصغار والرضـــع. كلما 
تقدمـــت فـــي العمـــر، ينضج جهـــازك الهضمـــي وتقل احتماليـــة امتصص جســـمك للطعـــام أو مكونات 
الطعـــام التي تســـتثير الحساســـيات. لحســـن الحـــظ، فإن الأطفـــال يتجـــاوزون مع تقدمهم فـــي العمر 
حساســـياتهم تجاه اللبن، والصويا، والقمح والبيض. الحساســـيات الشـــديدة والحساســـيات للمكسرات 

والمحـــار يرجـــح أن تظل مـــدى الحياة.
• الربـــو. يشـــيع حدوث الربو وحساســـية الطعام معًا. عنـــد حدوثهما، فإن أعراض كل من حساســـية 

الطعـــام والربو يرجح أن تكون شـــديدة.
تتضمن العوامل التي قد تزيد من خطر الإصابة برد فعل إعوراري:

• أن يكون لديك تاريخ من الربو
• أن تكون مراهقًا أو شابًا

• نتظار فترة أطول قبل استخدام الإيبينيفرين لعلاج أعراض حساسية الطعام لديك
• عدم الإصابة بالشري أو غير ذلك من أعراض الجلد

المضاعفات
يمكن لمضاعفات حساسية الطعام أن تتضمن:

• الاعورار. وهذا رد فعل حساسي يهدد الحياة.



في الإطفال، فإن حساسيات الطعام تشيع استثارتها بسبب البروتينات الموجودة في:
البيض 	•    

اللبن 	•    

الفول السوداني 	•    

شجرة الجوز 	•    

القمح 	•    

عدم تحمل الطعام وغير ذلك من ردود الفعل
يوجـــد عـــدد مـــن ردود الأفعال للطعام تســـبب أعراضًا مشـــابهة لحساســـية الطعام. بحســـب نوع عدم 
الطعـــام الـــذي تعانيه، فقد يكون باســـتطاعتك أكل كميات صغيرة من الأطعمة المســـببة للمشـــكلة دون 
رد فعـــل. علـــى النقيض من ذلـــك، فإن كنت مصابًا بحساســـية طعام حقيقية، فإن تنـــاول مجرد كميات 

ضئيلـــة من الطعام يمكنه أن يســـتثير رد فعل حساســـي.
نظـــرًا لأن عـــدم تحمـــل الطعـــام قـــد يتضمـــن بعضًا مـــن نفس علامـــات وأعـــراض حساســـية الطعام 

كالغثيـــان، والقـــيء، والتقلصـــات والإســـهال فـــإن المصابيـــن يمكنهـــم الخلط بيـــن الاثنين.
أحـــد الجوانـــب المربكـــة فـــي تشـــخيص عـــدم تحمـــل الطعـــام أن بعـــض الأشـــخاص ليســـوا مصابين 
بالحساســـية تجـــاه الطعـــام نفســـه بـــل إنهـــم مصابيـــن بالحساســـية تجـــاه أحـــد المـــواد أو المكونات 

المســـتخدمة فـــي إعـــداد الطعام.
تتضمن الحالات الشائعة التي يمكن أن تسبب أعراضًا يساء فهمها باعتبارها حساسية طعام:

• غيـــاب أحـــد الإنزيمات المطلوبـــة للهضم التام لأحـــد الأطعمة. قد لا تكـــون لديك كميات 
مناســـبة مـــن بعض الإنزيمـــات المطلوبة لهضـــم أطعمة بعينها. على ســـبيل المثال، فـــإن الكميات غير 
الكافيـــة مـــن إنزيم اللاكتيـــز، تقلل من قدرتك على هضم اللاكتوز، وهو الســـكر الرئيســـي في منتجات 

الألبـــان. يمكن لعـــدم تحمل اللاكتوز أن يؤدي للانتفـــاخ، والتقلصات، والإســـهال، وفرط الغازات.
• تسمم الطعام. أحيانًا يمكن لتسمم الطعام محاكاة رد الفعل الحساسي. 

البكتريـــا الموجـــودة فـــي التونـــة الفاســـدة وغيرها من الأســـماك يمكنها إنتاج ســـم يســـتثير ردود فعل 
مؤذية.

• الحساســـية لإضافـــات الطعـــام. يصاب بعض الأشـــخاص بردود فعـــل هضمية وأعـــراض أخرى 
بعـــد تنـــاول إضافـــات طعام معينة. على ســـبيل المثـــال، فإن الكبريتيت المســـتخدم في حفـــظ الفواكه 
المجففـــة، والمعلبـــات والنبيـــذ يمكـــن أن يســـتثير نوبـــات ربـــو فـــي الأشـــخاص الحسّاســـين. تتضمن 
 ،)MSG( بعـــض إضافـــات الطعـــام التي قد تســـتثير ردود فعل شـــديدة الغلوتاميت أحـــادي الصوديوم

والمُحليّـــات الصناعية ومكســـبات اللـــون للطعام.
• ســـمية الهســـتامين. بعـــض الأســـماك، كالتونـــة أوالماكاريل، التـــي لا تحفظ في الثلاجـــة بصورة 

ملائمـــة وتحتـــوي على كميات كبيـــرة من البكتريا قد تحتوي على مســـتويات عالية من الهســـتامين مما 
يســـتثير أعراضًـــا مشـــابهة لتلك التـــي تحدث مع حساســـية الطعام. بـــدلً من كونه رد فعل حساســـي، 

فإن ذلك يعرف كســـمية للهســـتامين أو التســـمم بالاسقمري.



متى تجب مقابلة الطبيب
قابـــل الطبيـــب أو اختصاصـــي الحساســـية إن أصبت بأعراض حساســـية الطعام بعد فتـــرة وجيزة من 
الأكل. إن أمكـــن، فقابل طبيبك عند حدوث رد الفعل الحساســـي. سيســـاعد ذلـــك طبيبك في التوصل 

لتشخيص.
اسع للعلاج الطارئ إن أصبت بأي من علامات أو أعراض الاعورار المناعي، ومنها:

تضيّق وانقباض مجاري التنفس مما يجعل التنفس صعبًا 	•    

صدمة مع هبوط شديد لضغط الدم 	•    

تسارع النبض 	•    

الدوخة أو خفة الرأس  	•    

الأسباب
عنـــد إصابتك بحساســـية الطعام، فـــإن جهازك المناعي يتعـــرف بالخطأ على نوع محـــدد من الأطعمة 
أو مـــادة بعينهـــا فـــي الطعـــام باعتبارهـــا مؤذيـــة. يســـتثير جهـــازك المناعـــي الخلايا لإطلاق أجســـام 
مناعيـــة تعـــرف باســـم الأجســـام المضـــادة للغلوبيوليـــن المناعـــي »إي« )IgE( لتحييد الطعـــام أو مادة 
الطعـــام المتهمة )مســـتثير الحساســـية(. في المـــرة التالية التي تتنـــاول فيها ولو أقل كميـــة ممكنة من 
نفس الطعام، فإن الأجســـام المناعية للغلوبيولين المناعي »إي« تشـــعر بذلك وترســـل إشـــارة لجهازك 
المناعـــي لإطـــاق مـــادة كيميائية تســـمى الهســـتامين، بالإضافة لمـــواد كيميائية أخرى، فـــي تيار دمك.
تســـبب تلـــك المواد الكيميائيـــة نطاقًا من علامات وأعراض الحساســـية. وهي مســـؤولة عن التســـبب 
فـــي الاســـتجابات الحساســـية التـــي تتضمن ســـيلان الأنف، وحكـــة العينيـــن، وجفاف الحلـــق، والطفح 

الجلـــدي، والشـــري، والغثيان، والإســـهال، والتنفس المرهِـــق، وحتى الصدمـــة الاعورارية.
غالبية حساسيات الطعام تستثيرها بروتينات معينة في:

المحار، كالجمبري والكابوريا 	•    

الفول السوداني 	•    

شجرة الجوز، كعين الجمل والجوز الأمريكي 	•    

السمك 	•    

البيض 	•    



الخطيـــرة يمكـــن لحساســـية الطعـــام نتيجة للرياضـــة ان تؤدي لردود فعـــل معينة كالشـــري أو الاعورار 
المناعي.

يمكـــن أن يســـاعد عـــدم تنـــاول الطعـــام قبـــل التمرين بســـاعتين وتفـــادي أطعمـــة بعينها فـــي منع هذه 
. لمشكلة ا

متلازمة حبوب اللقاح-حساسية الطعام
فـــي بعـــض الأشـــخاص المصابين بحمـــى القش، فـــإن الفواكـــه والخضـــروات الطازجة وأنـــواع بعينها 
مـــن المكســـرات والتوابـــل يمكن ان تســـتثير رد فعل حساســـي يســـبب تنميلً أو حكة بالفـــم. في بعض 
الاشـــخاص، يمكـــن لمتلازمـــة حبوب اللقاح-حساســـية الطعـــام- تســـمى أحيانًا بمتلازمة الحساســـية 

الفمويـــة - أن تســـبب تورم الحلـــق وحتى الاعـــورار المناعي.
يعتبـــر هـــذا أحـــد الأمثلـــة علـــى التفاعليـــة المتصالبـــة. تســـبب البروتينـــات الموجـــودة فـــي الفواكـــه 
والخضـــروات هـــذا التفاعل حيـــث أنها تشـــبه للغاية تلـــك البروتينات المســـببة للحساســـية الموجودة 
فـــي حبـــوب لقاح بعينها. على ســـبيل المثال، فـــإن كنت مصابًا بالحساســـية تجاه عشـــبة الرجيد، فقد 
تتفاعـــل كذلـــك مـــع البطيخ، وإن كنت مصابًا بالحساســـية تجاه حبـــوب لقاح البتولة، فقـــد تتفاع كذلك 

مـــع التفاح.
يمكـــن أن يســـاعد طبـــخ الفواكه والخضـــروات في تفادي هـــذا التفاعـــل. أغلب الفواكـــه والخضروات 

المطبوخـــة لا تســـبب بصفـــة عامة أعراض الحساســـية الفمويـــة ذات التفاعليـــة المتصالبة.
التفاعلية المتصالبة الشائعة بين حبوب اللقاح والفواكه والخضروات:

إن كنت 
حساسًا تجاه:

حبوب
 لقاح البتولة

حبوب
الشويلاءالحشائش لقاح الرجيد

فقد يكون لديك
رد فعل كذلك تجاه:

التفاح
الجزر

الكرفس
البندق
الخوخ

الكمثرى
البطاطس النيئة

الموز
البطيخ

)الكانتلوب، 
شمام كوزالعسل، 

البطيخ الأحمر(

البطيخ
)الكانتلوب، 
شمام كوز 

العسل، البطيخ 
الأحمر(
البرتقال

الفول السوداني
الطماطم

البطاطا البيضاء

التفاح
الفليفلة الحلوة

الجزر
الكرفس

الثوم
البصل

بعض التوابل 
)بذور الكراوية، 

البقدونس، 
الكزبرة، بذور 
الينسون، بذور 

الشمر(



حساســـية الطعـــام هي رد فعل للجهـــاز المناعي يحدث بعد فتـــرة وجيزة من تناول طعـــام بعينه. يمكن 
حتـــى لكمية ضئيلة من الطعام المســـبب للحساســـية اســـتثارة علامـــات وأعراض كمشـــكلات هضمية، 
وشـــري أو تـــورم بمجرى التنفـــس. في بعض الأشـــخاص، يمكن لحساســـية الطعـــام أن تســـبب أعراضًا 

شـــديدة أو حتى رد فعل يهـــدد الحياة كالاعـــورار المناعي.
تصيب حساســـية الطعام نســـبة تقدر بســـتة إلى ثمانيـــة في المئة مـــن الأطفال الذين تقـــل أعمارهم 
عـــن 3 ســـنوات وحتى 3 فـــي المئـــة مـــن البالغين. رغم عـــدم وجود عـــاج شـــافٍ، فإن بعـــض الأطفال 

يتجـــاوزون حساســـية الطعام لديهـــم بينما يتقدمون فـــي العمر.
يســـهل الخلط بين حساســـية الطعام ورد فعل أكثر شـــيوعًا بكثيـــر كعدم تحمل الطعـــام. رغم إزعاجه، 

فإن عدم تحمـــل الطعام حالة أقـــل خطورة لا تتضمن الجهـــاز المناعي.
الأعراض

في بعض الأشـــخاص، قد يكون رد الفعل الحساســـي تجاه طعام بعينه غير مريح وإن كان غير شـــديد. 
فـــي أشـــخاص آخريـــن، قد يكـــون رد الفعل الحساســـي تجـــاه الطعام مخيفًا بـــل وحتى مهـــددًا للحياة. 
عـــادةً مـــا تحدث أعراض حساســـية الطعام خـــال بضع دقائق إلى ســـاعتين من تناول الطعـــام المؤذي.

تتضمن العلامات والأعراض الأكثر شيوعًا لحساسية الطعام:
• الدغدغة أو الحكة في الفم
• الشري، والحكة أو الإكزيمة

• تورم الشفتين، والوجه، واللسان والحلق أو أجزاء أخرى من الجسم
• الأزيز، واحتقان الأنف أو صعوبة التنفس
• ألم البطن، والإسهال، والغثيان أو القيء

• الدوخة، وخفة الرأس أو الإغماء
الإعورار المناعي

فـــي بعـــض الأشـــخاص، يمكـــن لحساســـية الطعام اســـتثارة رد فعل حساســـي شـــديد يســـمى بالاعوار 
المناعـــي. يمكـــن لذلـــك التســـبب في اعـــراض وعلامـــات تهـــدد الحياة، بما فـــي ذلك:

• تضيّق وانقباض مجاري التنفس
• تورم الحلق أو الإحساس بكتلة داخل حلقك تجعل التنفس صعبًا

• صدمة مع هبوط شديد لضغط الدم

• تسارع النبض
• الدوخة، وخفة الرأس أو فقد الوعي

العـــاج الطـــارئ حاســـم في حالـــة الإعورار المناعـــي. إن لم يعالج الاعـــوار المناعي، فيمكـــن أن يؤدي 
للغيبوبـــة وحتى الوفاة.

حساسية الطعام نتيجة للرياضة
يصـــاب بعـــض النـــاس بـــرد فعل حساســـي تجاه أحـــد الأطعمة نتيجـــة للرياضـــة. تناول أطعمـــة بعينها 
يمكـــن أن يســـبب الشـــعور بالحكـــة وخفـــة الـــرأس بعد فتـــرة قصيرة مـــن بـــدء التمرين. فـــي الحالات 



حساسية الطعام

كل ما تريد أن تعرفه عن

@NewMowasatHospital

@NMOWASAT

New Mowasat Hospital New Mowasat Hospital

www.newmowasat.com

(965) 1 82 6666

للإستفســــار وحجـــــز المواعــيـــــد
يرجى الإتصـال على 6666 182 داخلــي 2141


